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L a mmt del jove de 17 anys, Andrés Barca, en un tràgic accident 
· ocorregut a Cala Gat, és un fet que ha convulsionat \a nostra 

comunitat. És sense dubte un fet lamentable i dolorós, difícil de superar per 
a la família i els amics. La pèrdua d'un fi\\, d'un germà, d'una persona estima
da, és mala de pair, i més quan aquesta persona és tan jove i \a seva mmi es 
produeix d'una forma súbita i inesperada. Cap Vermell, com \a majoria de 
veïns del poble, volem posar-nos del costat dels familiars i afegir-nos a\ seu 
dolor. 

Però, alhora, volem plantejar-nos alguns aspectes i fern-nos algunes 
reflexions al voltant del nostre jovent, que fa massa temps deixam de banda i 
que caldria debatre serenament i profundament. Al voltant de la població ju
venil sempre ha estat més fàcil criticar i menysprear els seus interessos i 
comportaments, que no intentar entendre'! i treba\\ar per a oferir alternatives. 

Recentment, s'han posat en marxa tres iniciatives encaminades a 
reflexionar sobre aquesta qüestió: el pla de prevenció de la drogoaddicció, el 
pla d'abordatge dels contlictes.iuvenils i la contractació d'un tècnic de 
joventut, això sense comptar amb la tasca dels educadors de carrer i 
l'experiència de l'Escola Viva a Cala Rajada. Com veim, doncs, no hi 
manquen ni dedicació ni recursos. Ara bé, com posava en relleu un 
treballador d'aquesta àrea, en una de tantes reunions celebrades darrerament 
i en la qual hi pmticipaven diversos col·lectius, cal que ens interroguem si el 
que es fa va pel camí enceiiat, i si, tot i ser molts els recursos humans i 
materials, se'n veuen els fruit de tot plegat. 

Potser, i pensam que no és casual, que no hi hagi consonància entre 
els interessos dels joves i les solucions que se'ls proposen. Al cap i a la fi, els 
joves pateixen la mateixa desestructuració i indefinició que la resta de la 
societat. 

Pensam que socialment hem de plantejar-nos quina mena d'educació 
i valors hem donat i estam donant als nostres fills i filles, fins a quin punt els 
pares som responsables individualment i col ·lectivament de l' esclat de la 
problemàtica juvenil que ens envolta, i també quin model de societat tan com
petitiva i agressiva els estam proposant. 

Dissortadament, a la paraula jove s'hi associent, amb massa facilitat, 
altres termes com marxa, pandillisme, drogoadicció, vandalisme, "cultura del 
botellón", conflicte ... quan la realitat no és ben bé així, si més no d'una mane
ra que es pugui generalitzar. 

Socialment hi ha una fmia relaxació de normes bàsiques i tots miran 
cap a l'altre costat quan alguna desgràcia ens sacsa de mala manera. Com a 
molt, ens en condolem, l'atribuïm a la mala smi ... i ens n'oblidam. 
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des 
Siljar 

Successos 
-El més greu dels que han passat, 

últimament, és el referit a lamOitdeljove 
Andrés Barea Macías, en un terrible 
accident de moto ocorregut a les 
immediacions de Cala Gat, el passat dia 
1 O. No és aquest el lloc per a esbrinar les 
causes últimes de fets d'aquesta 
naturalesa, sempre complexes i de les 
quals ja en parlam més extensament en el 
nostre Porta/et. Aquí, l'únic que podem 
fer, ara, és solidaritzar-nos amb el dolor 
dels seus pares, germans i demés familiars 
davant aquesta pèrdua. Dissortadament 
no és el primer cas de tal naturalesa que 

''SA 
NOS 
TRA'' 

CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 

passa per aquí. Tant de bo sigui el 
darrer. 

- En un altre ordre de coses, 
deixam constància de l'incendi que 
es produí a la vivenda d'Antonio 
B iezma Collado, en el grup "Bartomeu 
March", que, pràcitcament, la va 
deixar destruída, malgrat la ràpida 
intervenciódelaPoliciaLocal i el cos 
de Bombers del Consell. Fou el dia 
28 de gener i l'origen podria trobar-se 
en un curt circuit. 

- Els successos no acaben 
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aquí, aquest mes quasi es podria omplir 
la revista amb aquest tipus de notícia. 
Dos joves de Capdepera varen 
protagonitzar un accident a la zona del 
Far, sembla que recorrien amb un cotxe 
els camins de la zona la matinada de 
divendres a dissabte (dia16) quan 
s'estimbaren, per causes desconegudes. 
Ambdós resultaren contusionats, però 
estrobenforadeperill. Un altre ensurt ... 

- Lamentablement, en aquest 
apartat hem de donar compte, com 
tantes altres vegades, d'una mala catefa 
de robatoris que, per reiteratius, no 
poden sinó causar autèntica alarma. 
Últimament, n'han estat víctimes, entre 
d'altres, el Castell, concretament la 
Casa del Governador, d'on se'n 
dugueren el material audiovisual i 
informàtic de l'exposició "Entre terra i 
aigua", el passat dia 11. Aquest mate
rial, per sort, fourecuperatper la Guàrdia 
Civil a les poques hores de la malifeta; 
la porta d'entrada de la Casa, en canvi, 
va quedar totalment destrossada. Així 
mateix, els lladregots entraren al l'escola 
de s'Auba, el dia 14, un mes després 
que patís una altre escomesa. Si la 
primera vegada se'n dugueren la caixa 
forta, aquest pic han fet destrossa a 
voler més que no endur-se'n res de 
valor. Així mateix, alguns hotels han 

patit actes d'aquesta 
naturalesa; concretament, 
l'hotel "Diamant" fou assaltat 
el mateix dia 14 i a tres de les 
seves habitacions s'hi 
perpetraren robatoris de dis
tinta consideració. A aquesta 
llista de robatoris hi hem 
d'afegir l'església del Carme 
de Cala Rajada, on el dia 11 
s'hi va fer matx, amb la 
substracció d'algunes imatges 
inclosa. 

Celebració 
Segons que havíem 

~nunciat en el nostre número 
anterior, la Coral s'Alzinar 
celebrà el seu 20è. aniversari 
i ho va fer amb tota solemnitat. 
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Els actes giraren, d'una banda al voltant 
de l'exposició commemorativa que es 
va poder visitar a can Creu d'Inca, del 
4 al 1 O de febrer; en aquesta mostra, 
plenament evocadora, s'hi feia un repàs 
fotogràfic i documental dels 20 anys 
de vida de l'agrupació. L'altre eix de la 
celebració fou el magnífic conceti del 
mateix dia 1 O, que va tenir lloc a 

l'església de Capdepera i en el qual hi 
van prendre part, a més dels actuals 
membres de la coral, un bon grapat 
d'excantaires així com la Banda de 
Música, cosa que va fer que 
s'estructuràs en tres parts clarament 
delimitades. Un repertori que 
repassava la trajectòria de s'Alzinar, 
amb el més significatiu del seu extens 
repertori, va fer que el públic es rendís 
totalment i s'entegàs sense reserves 
davant d'una actuació de notable 
qualitat. I entre i entre, 
distintsparlaments al·lusius, com el del 
president Vicenç Nadal, el del president 
de la Federació de Corals de Mallorca, 
Marià Cmiès, i el de Climent Alzina, 
regidor de Cultura, qui lliurà una placa 
commemorativa. Amb tot, el punt 
culminant arribà amb l'homenatge a la 
directora, Elionor Gómez-Quintero, 
molt emocionant, la qual va rebre un 
obsequi de pmi de tots el cantaires i, el 
que és més important, el públic 
reconeixement a la seva tasca. Per 

acabar, i com sol succeir en aquests 
casos, la festa conclogué davant una 
taula ben parada, en el menjador de 
l'escola, que es va aprofitar per a 
recordar la ja dilatada vida musical de 
la Coral s'Alzinar. Però això no és tot: 
els cantaires i companyia, com fan 
cada any, es reuniren en un sopar que, 
aquesta vegada, va tenir per marc 
l'hotel Aguait, amb ball fins a la 
matinada. 

Rues 
El Carnestoltes, per ca nostra, 

viu una època de sí però no. Sense 
major entusiasme, però sense que 
tampoc es pugui dir que ha reculat 
gaire. Les rues, els dies 8 i 9, a Cala 
Rajada i Capdepera, respectivament, 
comptaren amb una bona pmiicipació 
de disfresses, quant al nombre, per 
més que s'hi trobassin afaitar algunes 
de les grans comparses que, any rere 
any, proporcionaven ritme i animació. 
Les escoles, d'altra banda, enguany 
han tengut distint comportament: 
s'Alzinar va mantenir la seva rueta de 

sempre, inclús amb participació 
d'infants de l'escoletainfantil, i va omplir 
els carrers de Capdepera de color; 
s'Auba, en canvi, es va recloure dins 
les parets del seu recinte, amb festa 
per a la població escolar, amb una 
jornada de jocs populars. Així mateix, 
com en anys passats, el dissatbe va 
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tenir lloc un ball de carnaval en el 
poliesportiu, animat pels grups locals 
"Amanecer" i "Tumbet de Solfa". 

Obres 
La gran quantitat d'obres 

públiques, endegades per l'Ajuntament 
aquest hivern, semblen haver pres el 
rumb de la seva culminació. Ja no hi 
manca tant. I ara és quan sorgeixen les 
preguntes de sempre: eren necessàries, 
aquestes obres? ho eren tal i com s'han 
duit a terme? s'baria d'haver consultat 
els veïns afectats sobre la naturalesa 
dels canvis profunds que suposaran 
per a carrers tan concoreeguts com el 
l'Agulla o Magallanes? Encara ara, 
molts d'afectats per la cèlebre refor
ma del carrer Elionor Servera es 
demanen en què hi sortiren guanyant. 
Un fet inqüestionable és que, com a 
mínim, es perden un grapat de llocs 
d'aparcament en una zona altament 
saturada de cotxes, sense cap alterna
tiva. Alguns membres del Consistori 
ens han manifestat que compmieixen 
aquesta preocupació, però clar, si això 
no es tradueix en solucions immediates, 
el caos circulatori pot arribar a ser 
important. 

Un altre tipus d'obra pública, 
aquesta molt esperada, és la que s'ha 
posat en marxa a sa Pedrera, on s'ha 
d'ubicar la futura Escola de Música. 
L'emperò que, ara mateix, s'hi troba és 
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que aquest pot ser un edifici que es 
quedi petit abans de la inauguració. 

I unes obres, aquestes d'abast 
supramunicipal, que també han 
reviscolat de la seva letargia, són les de 
la via de circumvalació de Capdepera. 
No és que el ritme sigui frenètic, però 
alguna cosa s'hi fa ... 

La iniciativa privada, de la seva 
banda, no sembla afectada ni per crisis 
ni per moratòries i la construcció ha 
continuat a un ritme altíssim. Algunes 
d'aquestes obres, a més, han provocat 
no poc.s transtorns circul<1toris en un 
espai ja prou conflictiu, i ens referim 
concretament a un nou edifici que s'està 
construint en el carrer Elionor Servera, 
amb nombrosos talls del carrer. 

Ciclisme 
Feel a la seva cita, la Challenge 

Volta Ciclista a Mallorca, fa ver cap a 

Cala Rajada, per una qüestió estrictament econòmica, 
mor del patrocini centrada en un plus de nocturnitat que 
d'Ajuntament i l'Ajuntamentdiuquepaga, inclòs en el 
Associació Rote- complementespecífic, iqueelspolicies 
!era. Així, el passat diuen que no cobren. Uns i altres 
dia4, moltes de les s'acusen d'incomplir el conveni que 
grans figures del tenen signat, i mentrestant, la imatge 
ciclisme mundial del cos es deteriora de forma 

varen prendre la 
sortida de la plaça 
dels Pins, on 
començà l'etapa 
que després 
acabaria a Cala 
Millor. Molta de 
gent va voler veure 

de prop els seus ídols, Zabel, Freire, 
Zulle, Olano, oelmallorquíToni Colom, 
una promesa que apunta molt amunt. 

Lamentablement, com de 
costum, un esdeveniment que compta 
amb el suport del Govern de les Illes 
Balears, només es va expressar en 
castellà i alemany, ignorantpercomplet 
la llengua d'aquesta terra. 

Policies 
Un nou capítol del vell fulletó de 

la guerra entre laPoliciaLocal i l'equip 
de govern dc l'Ajuntament, 
personalitzat en la regidora d'Interior, 
Laura Abril, es va escriure 
espectacularment amb motiu de la 
Challenge Volta a Mallorca. Els agents 
hi comparegueren amb els caps pintats 
de blau, en protesta per la seva situació 
laboral. Aquest contenciós, més vell 
que el Cap Vermell, ara mateix sembla 

accelerada. 

Mercat medieval 
Des de l'Ajuntament ja s'anuncia 

una nova edició, la tercera, del Mercat 
Medieval. Serà, si no hi ha res de nou, 
els dies 17, 18 i 19 de mai gi, amés dels 
firaires que arribaran de fora, hi podran 
exposar els seus productes tots els 
artesans locals que ho desitgin. Per 
aixòcaldràquehocomuniquinalmateix 
Ajuntament, adjuntant una breu 
descripció del producte de què es tracti. 
Això sí, hauran d'adequar les parades i 
el vestuari a l'ambient medieval que es 
pretén crear. 

Defunció 
En Pere Terrassa, qui fou 

president de l'associació de la gent 
gran de Capdepera, "CaN ostra", durant 
catorze anys, ens va deixar el passat 25 
de gener. Durant el seu manament, 
l'associació va experimentar un gran 
impuls, va veure culminades les obres 
de millora del seu local social i es creà 
la Coral Gabellina, entre moltes altres 
activitats desenvolupades. Interi
nament, i mentre no es convoquin 
eleccions, Margalida Tous "de s'Estany" 
n'és la nova presidenta. 

CLÍNICA 
DENTAL 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1 er O (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 



informació local 

Conferència 
El conseller de Turisme, Celestí 

Al omar, donà unaconferència-col·loqui 
en el Teatre Municipal, el passat dia 12, 
sota el títol de "Camins cap un nou 
model turístic", en la qual exposà els 
paràmetres principals de l'estratègia 
de la seva conselleria. 

A més de la clatetat expositiva, 
resultà interessant el debat posterior, 
sempre dins un clima de diàleg i 
civilització que en res ens recordà el 
clima de crispació que es viu en el 
sector turístic per mor de la imminent 
entrada en vigor de l'exotaxa. 
D'aquesta, realment, no se'n parlà.El 
sector hoteler hi va estar molt ben 
representat(L'IIlot, Diamant, Cala Gat, 
Baviera, Bella Playa, Nereida, 
Bombu ... ), i també la classe política, 
especialment del PSOE. 

Com ve explicant últimament el 
conseller, la política turística que pretén 
implantar el seu departament es 
fonamenta en un nou tipus de relacions 
entre el turisme i el mediambient,entre 
el turisme i la societat, entre 
l'administració i el sector privat, i entre 
l'oferta i la demanda. Es vol posar 
l'accenten la qualitat, però sense obi i dar 
la realitat d'on es parteix: el turisme de 
masses. 

El Sr. Alomar, tampoc, no va 
obviar la preocupació, compartida amb 
els hotelers, per una campanya d'estiu 
que es presenta plena de dubtes, 
especialment pel que fa al mercat 
alemany i per la reaparició de mercats 
competidors com el de Croàcia o el de 
Turquia. 

Esports 
Futbol 
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Judo 
El passat dia 9 va tenir lloc el 

XVIII Torneig dejudodeCalaRajada, 
en el poliesportiu, amb participació 
d'escoles de judo de tota la comarca. 
La classificació per clubs va quedar de 
la següent manera: 
1.- Renshinkan Cala Rajada 
2.- Renshikam Manacor 
3.- Reshinkan Son Servera 
4.- Col·legi Punta de n'Amer(Sa Coma) 
5.- Poliesportiu na Caragol (A1tà) 

El regidor d'esports, Alberto 
Mmtínez Lara va lliurar les medalles 

Quan !alliga 
ha entrat ja en 
la seva fase 

als guanyadors de les distintes 
decisiva, 

categories. 
l'Escolar 
marxa en 
sisena posició 
( q u a n 
redactam 
aquest espai), 
a tir de pedra 
dels llocs 
capdavanters 
que donen lloc 
a l'ascens a 
Preferent. Ja 

fa unes quantes temporades que l'equip 
gabellí es queda amb \ame! als llavis.A 
veure si és enguany. 

Cross 
El dia 9, a Cala Agulla, varen 

tenir lloc les proves corresponents al 
Camionat de Mallorca de Cross esco
lar, amb una participació al voltant dels 
240 atletes, dels quals 1 O eren del 
nostre poble. D'aquests, quatre es 
classificaren per 
al Campionat de 
Balears. Ells són 
Mercedes Nava
ITO, Rosa López, 
Mateu Orpi i Joan 
Antoni Adrover, 
als quals cal 
afegir-hi Maria 
Terrassa, ja 
classificada amb 
anterioritat. 

Aclariment 
El passat mes fèiem un 

comentari, des d'aquesta secció, al 
voltant de la festa dels Reis i 
concretament de les corones que els 
foren "regalades" a Ses Majestats pel 
poble de Capdepera. I dèiem que 
aquells comentaries s'endreçaven 
sense ganes de ferma!. Per això volem 
aclarir que en cap moment vàrem 
pretendre qüestionar el treball fet per 
l'artesà que dissenyà i realitzà les pe
ces. Ben al cunlrari, sorn conscients 
que el valor de les noves corones és 
major que el preu que se n'ha pagat, i 
que la feina es va fer amb mestria i 
il·lusió. Ara, un cop aclarit dit això, 
seguim qüestionant la seva necessitat. 
Res més.Per cert, a l'Ajuntament les 
corones li costaran exactament697 .000 
ptes. IV A inclòs (uns 4.189 Eur.) 
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Guia 
El dijous dia21, en el Teatre Municipal, es 

va presentar la Guia de Capdepera, una pub 1 icac ió 
que, com totes les d'aquesta sèrie dedicada als 
pobles de Mallorca, edita el Grup Serra, amb el 
patrocini del Consell Insular de Mallorca i de 
cada ajuntament afectat, en aquest cas el nostre. 
L'acte el varen presidir la Sra. Maria Antònia 
Munar, presidenta del CIM, i el batle Sr. Joan 
Pascual, i comptà també amb una breu actuació 
de la Coral s'Alzinar. La festa acabà amb un 
refrigeri per a tots als assistents, als qual se'ls 
regalaren exemplars d'aquest opuscle. Del seu 
contingut us n'oferirem un comentari crític en el 

número del mes que ve. 

Col·laboració 
L'Associació Hotelera Cales de 

Capdepera i les escoles públiques i l'institut del 
municipi han arribat a un acord per tal que els 
alumnes d'aquests centres puguin conèixer de 
prop el món de l'hoteleria. Per aquest motiu s'han 
previst un total de sis visites a distints establiments, 
que realitzaran al·lots de2n. i Sè. de Primària, i de 
2n. d'ESO. Aquests podran conèixer els distints 
departaments i serveis d'un hotel, així com les 
distintes smtides professionals que ofereix. 

En un altre sentit, la mateixa Associació 
Hotelera s'ha compromès a finançar activitats de 
caire ecològic, com laresembraforestal d'algunes 
zones degradades del municipi, que realitzarien 
també els alumnes dels centres escolars 
esmentats. 

r 
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Davant el fracàs de les distintes campanyes pera 

desestacionalitzar la temporada turística, el nostre 

Ajuntament ha fet una aposta novedosa i arriscada, però 

que pot ser tota una revolució: la recreació a ca nostra de 

l'ambient de ciutats com Kandahar, Beirut o Goma. 

Aquesta és una alternativa que s'adreça a un turista 

amb un perfil molt més interessant: se cerca un client amb 

gran poder adquisitiu, que estimi l'aventura i el risc -de 

manera controlada- i que, a dues hores de ca seva pugui 

viure una experiència semblant a la que els telenotícies i 

els documentals catatrofistes li posen cada dia davant els 

ulls. 

Per això, no sols no ens oposam a les obres infinites 

que afecten places i carrers, sinó que animam l'Ajuntament 

a promoure'n de noves cada hivern i que en els fulletons 

promocionals i a totes les fires turístiques se'n faci la deguda 

promoció. I encara aniríem més enllà: sol·licitam del 

Patronat de Turisme l'edició d'una guia de passeig pels 

carrers de Cala Rajada, amb indicació expressa d'aquells 

més perillosos i on es poden experimentar les emocions 

més fortes. Aquesta guia, evidentment en paper "couché" i 

profusament il·lustrada (ha d'entrar pels ulls), contendria 

breus explicacions (amb les consabudes i abundants faltes 

d'ortografia habituals) de les distintes activitats que s'hi po

den realitzar: ral·lis automobilístics, excursions a peu 

guiades, escalada, espeleologia, observació en viu de la 

mà d'obra del país (?) en ple deliri, etc. 

Per tot el que queda exposat, no dubtam que, com 

sempre ocorre, la nostra proposta rebrà una favorable 

acollida i nosaltres, com sempre, no en demanarem drets 

d'autor. 
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Sostenia, dies enrere, una d'aquestes converses 
pesudofilosòfiques que, ara i adès, mantenc amb la meva 
filla, per mitjà de les quals solem arreglar el món i la bolla. Sí 
més no, a nivell teòric. I és que fa bon arreglar les coses, a 
redòs, davant un cafè. 

Parlàvem, dic, i ho fèiem, en aquella ocasió, de com 
s'ha tornat de complicada la vida, de com les coses 
aparentment més simples, o que ho havien estat fins fa poc, 
ara resulten altament complexes, i de com la quotidianitat 
més vulgar ha esdevingut un mar enfurismat de problemes 
de tota casta. I dèiem que, en molts de casos, aquests 
problemes partien d'una massificació que ens era 
desconeguda, però que s'incrementaven molt a partir de 
conductes cada cop més insolidàries- per dir-ho amb un 
eufemisme. 

He pensat en aquest assumpte, d'aleshores ençà, i, 
evidentment, conti nuu empantanegat en el mateix estat teòric 
de la qüestió, sense que se m'hagi ocorregut cap succedani 
de solució ni res que se li assembli -vull dir que no m'ha 
passat pel cap res que ens pogués ajudar a fer-nos la vida, 
els uns als altres, una mica menys insuportable. 

Un dia anava amb el cotxe -i aquesta anècdota 
l'he contada moltes vegades- quan, a una cruïlla, vaig 
haver-me d'aturar darrere un altre cotxe que circulava en la 
mateixa direcció. El conductor d'aquell vehicle va aprofitar 
l'avinentesa de la senyal d'stop per buidar el cendrer, a vessar 
de llosques. El buidà en terra, directament, sense immutar-se, 
i l'espolsà ben espolsat, no fossin coses que una mica de 
cendra li embrutàs la tapisseria de l'automòbil. Vaig voler 
reprendre'! a tocs de clàxon, però l'incivilitzat, en lloc de 
calar el cap o demanar disculpes, va baixar del cotxe i es va 
dirigir arni en to d'amenaça, a veure què em passava, tant 
de tocar el clàxon. I jo, de natural covard, vaig dir-li que no 
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em passava res i que havia tocat el clàxon per saludar-lo, 
perquè l'havia confús amb un amic. 

Sí, tenim un problema de massifícacíó. A Ma
llorca, començam a ballar estrets, i el flux immigratori no 
sembla tenir aturador. Diuen que com més són més riuen, 
però també com més són més s'embullen. I això és el 
que no ens convé fer: embullar-nos. I que ningú no es 
confonguí: els trets d'aquest article no van en la direcció 
de posar barreres a la immigració o de fer passar els 
immigrants per l'aprimador. Som molts i correm el risc 
d'embullar-nos, però el correm degut a elements 
humanoides com el del cotxe que buida el cendres en 
terra. Si hem d'estar espessos, fins i tot acaramullats, 
esdevé imprescindible desterrar la insolidaritat de què em 
queixava al començament d'aquestes reflexions. O 
començam a respectar-nos de bon de veres, o podem 
convertir aquesta engruna de mapa en una jungla 
instransitable. 

El del cendrer és un insolidari. Aquell jovenet 
que em fa virgueries amb la moto, per davant el cotxe, i 
que torç pel primer cantó que li dóna la gana, sense fer 
cap senyal, exposat que l'atropelli, és un insolidari. El qui 
a la rotonda de la benzinera em passa a 80 per hora, és 
un insolidari. Aquell altre que deixa el seu cotxe davant 
la portassa que llueix el dístintitu d'haver pagat la taxa de 
gual permanent, és un insolidari. Els qui deixen els fems 
escampats pels voltants dels punts verds, i ja no en parlem 
dels qui els llencen per dins el pinar, són uns insolidaris. 
Els propietaris de negocis que, a banda de fer-los guanyar 
molts d'eu ros, causen molèsties als veïnats, són uns 
insolidaris. Els qui tenim cans i no en recollim els 
excrements, som uns insolidaris. 
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(Parèntesi En plena redacció d'aquest article, em sacsa la 
notícia esborronadora de la mort d'un jove d'aquest poble, 
estavellat amb la seva moto a les roques del camí de Cala 
Gat. No hi puc donar peu i pens que no hi ha dret. Però 
només ho pens. No és just que uns pares i uns amics hagin 
de passar pel tràngol de la desaparició d'un ésser estimat, 
d'aquestes maneres. Això sí que ho és insolidari. Aquest 
al.·lot se n'ha anat però ho ha fet sembrant el desconcert 
en la consciència dels qui l'estimaven i obrint una ferida 
com un pou en el seu cor. Feien carreres, diuen. No ho sé. 
És igual. Hem decidit de posar en mans d'uns joves que 
encara no han cobrat el coneixement unes màquines que 
són com a obusos, capaces de matar qui no les manegi 
amb cura. Pensam que els feim més feliços mentre els 
dotam d'eines per a la mort. Merda! Em dolen l'ànima i el 
cos de pensar-hi. No, senyors, no ens enganyeu, Espanya 
no va bé, ni Mallorca tampoc. Això és un desastre. Ara 
hauria de fer demagògia i reclamar ordre, però no, tampoc 
no és una qüestió d'ordre. El mal és d'aquells que cova la 
societat tota, que covam cadascun de nosaltres, que duim 
segellat als gens, mentre ens enganyam creient que ja som 
plenament humans. 

" 
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BAT EC 

El debat sobre l'ecotaxa hauria d'esser un debat al 
voltant del futur model turístic de les Illes. Com tot el que 
es fa per aquestes contrades, públicament es manté una 
postura, privadament es matisa i finalment s'actua de for
maoposada. 

La caparrudesa d'uns i d'altres, més d'uns que dels 
altres, fa que el debat no es materialitzi. El que hi ha és, 
més aviat, un diàleg de sords, i, el que és piljor, sembla que 
els dirigents patronals i els polítics estan més preocupats 
pels titulars de la premsa que no d'argumentar les seves 
postures. 

Personalment, crec que dos no xerren si un no vol i, 
ara per ara, el "sector" no sembla interessat a donar peu a 
cap aproximació. Pe ns que el "sector" hauria de deixar de 
banda la prepotència que manifesta i començar a respec
tar un Govem elegit democràticament, que ha decidit apli
car una llei (per molt que els desagradi) que té tot tot el 
suport legal, àdhuc del Tribunal Constitucional i que, com 
també s'ha demostrat, compta igualment amb un amplíssim 
suport popular. 

Davant la minva més que evident de la qualitat de 
vida, derivada de les agressions al medi ambient i dels 
desequilibris demogràfics i socials, el fet turístic -en el seu 
model de desenvolupament actual- comença a rebre 
crítiques des de distints sectors. Fins ara només s'ha valorat 
la variable de rendiment econòmic, però se n'han deixat 
de banda d'altres de caràcter social. Avui ja no és suficient 
esgrimir que el món hoteler genera una gran riquesa si 
d'aquesta no se'n deriva un major benestar per al conjunt 
dels habitants ni un augment de la qualitat dels serveis 
públics. 

Ben plantejat i amb el suport del "sector" (com a 
principal beneficiari), el tema de l'ecotaxa no sols no hauria 
d'haver generat cap incertesa sinó que hauria d'haver 
constituït un segell de distinció i qualitat. 

AtAto escola 
CATJDEPERA 

VIA JUAN CARLOS I:l39- CALA RAJADA- CAPDEPERA 
Tels.: 971 56 33 53· 971 56 32 60 · Móvil: 629 62 31 54 

(FRENTE GASOLINEJ.{A) 
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Temps de reflexió 

Obrir e l s ulls a 
la re alitat 

Dins l'Església, vivim un temps important, el de 
Quaresma. Que, certament, no significa el compliment de 
determinats deures, sinó posar-te com davant un mirall, 
cara a cara, i entrar dins tu mateix. L'important és pensar 
i reflexionar, coses, aquestes dues, que pareix que anam 
oblidant. En aquest sentit, enguany es va pensar que ens 
convendria fer una mirada a la nostra realitat. 

Podreu dir que això no és novetat, que ja ho fe im 
durant tot l'any. Jo pe ns, però, que no és així. Moltes 
vegades, allò que veim és la realitat que ens interessa o la 
que tenim davant els ulls. Però aquesta no és tota la realitat. 

Jo em definiria, moltes vegades, com a "curt de 
vista". No veim ni allò que tenim davant el nas i, el més 
trist, és que a vegades no volem veure-hi més enllà. 

Cercam seguretat, comoditat, no complicar-nos 
la vida, tenir-ho tot ben "fermat". Però la realitat, 
freqüentment, ens lleva seguretats i comoditats i ens 
empeny a anar més endavant. La realitat ens empeny a 
no conformar-nos, ja que sempre podem millorar, 
aprendre, saber. La realitat és tan ampla que encara que 
nosaltres tenim la tendència de "tancar-la" dins el nostre 
cercle; aquesta ultrapassa els límits que li volem imposar. 
I d'això n'hem de ser conscients si no volem fer el ridícul 
a l'hora de parlar de qualsevol tema. 

La realitat ens diu que sempre està en moviment, 
que sempre hi ha utopies per les quals lluitar, i que el mal 
arriba quan hi renunciam. 

Voler conèixer, ser crític, no tenir por a la veritat, 
tot això et fa ser més lliure, tot i que et doni problemes. El 
més senzill és seguir el corrent, la moda, complir les normes 
sense saber per què. A vegades deim coses determinades, 
perquè així ha estat sempre, perquè el nostre partit així ho 
creu o la nostra religió així ho predica ... Però això no és 
conèixer la realitat. Ens enganyam a nosaltres mateixos. 
La volem "dominar", fer-la nostra. Però no podem. 

Amb freqüència, ens acostumam a pensar una 
cosa i dir-ne una altra, a veure una realitat però tancar els 
ulls per no veure-la. Els nostres interessos, la nostra 
comoditat i la nostra seguretat són més importants. Si no 
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fos així, no ens trobaríem amt tantes injustícies, pel món: 
es guerres, la fam, les desigualtats socials, el terrorisme, 
el desig d'alguns de voler manar a costa del que sigui. 

I el fet és que, per davall de tot, dels interessos, 
del poder, de l'economia, de la competitivitat, i de tantes 
coses que passen en el món, hi ha persones i cultures. 
Pobles que viuen, que tenen una història. Persones que 
pensen, sofreixen, lluiten. No som números ni xifres. 

Un exemple: nosaltres discutirem sobre allò que 
hem de menjar, i fins i tot direm "això no m'agrada", i ho 
tirarem, quan la realitat és que menjar és tot un "tresor" 
que moltíssima gent no posseeix. Per tant, la nostra visió 
"curta" no ens deixa veure la vertadera realitat, ni als 
Estats- amb freqüència per interessos determinats-, ni 
moltes vegades a nosaltres mateixos. I, com aquest, n'hi 
molts, d'exemples. 

A nivell del nostre poble, també seria bo obrir els 
ulls a la realitat. Moltes coses han canviat, no direm si per 
bé o per malament, perquè no és la nostra tasca jutjar -ho, 
però hem de fer un esforç per obrir-nos a la realitat. Amb 
freqüència, ens quedam amb les comparacions i, per tant, 
en el passat. Ens estranyen coses que succeeixen, i això 
perquè ens hem aturat en el temps mentre la història 
segueix el seu camí. No podem comparar un poble de 
3.000 habitants amb un de quasi 1 0.000; tampoc podem 
fer-ho amb un poble on tothom es coneixia amb un altre 
on la majoria de gent no és nascuda aquí i procedeix de 
molt diverses cultures; i també és diferent un poble on 
l'activitat principal era la llata d'un altre on la construcció 
i l'hosteleria són les primeres activitats; no és el mateix, 
finalment, un poble on la majoria anava "estreta" que un 
on hi ha moltíssims doblers (per bé que la gent es queixi). 

Tot això, i molt més, ha repercutit en els costums, 
les festes, la tradició religiosa, la relació entre persones I 
grups ... I no podem tancar els ulls a aquesta realitat, que 
és la nostra. Ser conscient d'aquests fets és allò en què 
voldria que la gent pensàs. Moltes maneres d'actuar serien 
més coherents. I no es dirien segons quines coses que no 
tenen cap ni peus. 

La realitat ens empeny. Si no ens agrada, hem de 
fer qualque cosa per millorar-la, però mai en la vida 
quedar-nos en la queixa o volent tornar enrere. No és 
possible ni positiu. 

Per tant, obre els ulls, no et quedis sols amb la 
teva ideologia, les teves idees, els teus interessos, el teu 
cercle. Aprèn a mirar més enllà, enriqueix-te essent més 
persona. Viu més la vida. 



agenda de la vila 

Agenda de la Vila 
r,-------------------- -----------------meS de gener 

Naixements 
dia 1, António Acosta N arc iso de Manuel i Do lores. 
dia 3, Sergi viejo Barba de Isidoro i Rosa Maria 
dia 10, Emma Rucha Hermíndez de José Manuel i Ma Antónia 

10, Alejandro Barroso Carrasca de Diego i Yolanda 
1 O, Sergio Barroso Carrasca de Diego i Yolanda 

dia 12, Sílvia Sureda Zafrilla de Simeón i Núria 
dia 13, Jo anna Antónia Doncheva Kostova: de Doncho i N adezhda 
dia 15, Nicanor Salazar Salazar de Félix i Remedios 
dia 17, Ma Pilar Del Valler Sirer de Felipe i Margalida 

1 7, Antoni Martorell Pascual de Antòni i Catalina 
dia 21, Lucia Alvarez Godoy de Manuel i Juana Maria 
dia 24, Ibon Romero Quintanilla de Félix i Amada 

Noces 
dia 12, Pedra Francisco Sanchez Godoy amb Ma Àngela Moreno Saez 

Defuncions 
dia 9, Antònia Pascual Ginard (1.909) 
dia 25, Manuel López Alvarez (1.931) 
dia 26, Maria Julià Melis (1.904) 
dia 28, María Gelabert Bonnin (1.945) 

amb el suport de la D irecció 
c_;enera.l de P olítica I ..Jingüística 
Gove r n de les Illes 
B a I e a r s 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

L'EDUCACIÓ (XII) 

Frontispici i portada del llibre de lectura emprat a l'escola municipal a milj:m segle XIX. Cada lectura era una lliçó de moralitat. 

A
principis del segle XIX l'Església es cuidava de 
l'educació dels pocs nins i nines que podien anar 
a les escol.es dels convents i de les parròquies. 

Un gran personatge destacà en el foment de l'educació: 
Bernat Nadal, bisbe de Mallorca entre 1794 i 1818, 
home d'idees il.lustrades, diputat liberal durant la 
Guerra del Francès (1808-1814) i president de les 
Corts de Cadis. Com a responsable de la diòcesi de 
Mallorca creà escoles parroquials als pobles illencs. A 
Ciutat, l'any 1809, fundà el coLlegi de La Puresa. 

Els membres de la corporació municipal de 1820-
1823 ja sabien llegir i escriure; per tant, haurien estat 
escolaritzats en el poble a la primera dècada del segle 
XIX, quan comptaven entre 7 i 9 anys. 

Llavors, al capdavant de l'Església de Capdepera 
hi havia destinat un vicari i un ajudant; el primer es dedi
cava a les tasques pròpiament eclesiàstiques, mentre 
que el seu col.laborador es cuidava de l'ensenyança, 
que aleshores era bàsicament doctrina cristiana. 
L'ensenyament del catecisme arribava pràcticament a 
tota la població infantil i es realitzava en català perquè 
era l'única llengua que la població coneixia i era capaç 
d'entendre. 

Els il.lustrats, com Bernat Nadal, eren favorables a 
l'espanyolització de l'ensenyament. Com ha escrit 
Josep Amengual i Batle, exprior del monestir de Lluc: 
"durant el segle XVIII arriba a fer fàstic la insistència ofi
cial a qualificar d'ignorant el poble mallorquí per no 
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L'alumne Joan Vaquer i Melis ha castellanitzat el nom però conser
va la conjunció entre els llinatges seguint la tradició catalana. 

saber l'espanyol" (1 ). Tot i amb això, el 1801 el bisbe 
publicà en català el Catecisme de la Doctrina Christiana 
per a donar compliment a l'aplicació de les normes del 
Concili de Trenta que, per motius didàctics, imposaven 
la catequesi i predicació en l'idioma del país (2). 

En aquells moments el català es mantenia a quasi 
tots els àmbits d'ús: comunicació oral, cultura popular, 
actes religiosos, cançons, goigs i en la documentació 
privada de personatges com Bartomeu Melis "Liorencí", 
propietari de Son Guiem i traginer. El castellà s'havia 
introduït en la documentació oficial municipal i en la 
corresp:>ndència privada dels influents vicaris i del pro
hom Sebastià Ferrer "Cofeta". 

Per a facilitar l'ensenyament i el desenvolupament 
de la cultura del país era bàsic l'ús del català; així ho va 
entendre en Gaspar M. de Jovellanos, que durant els 
sis anys que estigué desterrat a Mallorca (1802-1808) 
va recomanar el català com a llengua vehicular de l'en
senyament primari i el seu conreu literari i proposà la 
creació d'una acadèmia a Mallorca per a codificar la 
llengua catalana. 
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La Constitució aprovada el 1812 pels diputats de 
Cadis i el Dictamen y Proyecto de Decreto sobre el arre
glo general de la enseñanza pública presentat a les 
Corts el 1814 establien els principis doctrinals, polítics i 
pedagògics de la política educativa liberal: l'ensenya
ment finançat per l'Estat havia de ser públic i gratuït; 
garantir l'ensenyament elemental per a tothom tota 
vegada que sense el domini de la lectura i escriptura el 
ciutadà no tendria dret a votar; llibertat d'ensenyament i 
de creació de centres i estructuració de l'ensenyament 
en tres nivells: elemental, secundari i universitari, etc. 

Unes propostes, en aquell temps, tan poc realistes 
difícilment es podien dur a la pràctica, per això el pro
cés de creació del sistema escolar públic serà molt lent, 
irregular i contradictori. El frare trinitari Miquel Ferrer, 
principal artífex de la construcció del nostre temple 
parroquial, no entenia com el bisbe Nadal l'any 1812 
demanava als eclesiàstics que se centrassin únicament 
en l'evangeli, sense parlar de política, i després manàs 
que des de la trona s'explicàs la Constitució de Cadis, 
que era un tema polític. 

L'enfrontament dels liberals amb l'Església és 
radicalitzà fins al punt de fer tancar els convents de les 
nombroses ordes religioses, any 1835, amb la qual 
cosa també es clausuraren moltes escoles, com la dels 
franciscans d'Artà. 

Pocs anys després governaren els moderats, els 
quals intentaren pacificar les relacions amb l'Església; 
aleshores signaren el Concordat de 1851 entre l'Estat i 
el Vaticà on se reconeixia a l'Església catòlica el dret a 
vetllar per l'ortodòxia de l'ensenyament, tant a centres 
públics com privats. 

Aquestes inseguretats i capgiraments de l'ensen
yament se suavitzaren a partir de la publicació de la Llei 
d'instrucció pública de 1857, llei Moyano, que regulà els 
aspectes bàsics del sistema escolar fins a la publicació 
de la Llei general d'educació del 1970. Aquests dalta
baixos de la política educativa repercutiren en la conso
lidació del sistema escolar municipal, ja que constant
ment es desmuntava allò que tants d'esforços costava 
a les persones que es dedicaven a l'ensenyança. 
També cal remarcar que el procés d'implantació i 
assentament del sistema educatiu es regia per unes 
estructures completament centralitzades, on el govern 
de torn imposava els seus criteris i on l'ensenyança 
tenia poc a veure amb la cultura i necessitats de la 
població escolar. 

Aquelles primeres escoles parroquials sorgiren en 
uns moments de crisis i enfrontaments entre els ecle
siàstics, per la qual cosa els ajudants del vicari tenien 
poca durada i menys entusiasme. La primera notícia 
sobre l'escola de Capdepera data del gener de 1838, 
quan Antoni Salam comunicava a l'ajuntament que dei-
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xava la plaça de l'escola primària d'instrucció pública 
per a ocupar el càrrec de vicari (3). Salam era un 
exfranciscà del convent d'Artà que després de ser 
exclaustrat en el mes d'agost de 1835 passà a ocupar
se de l'escola de Capdepera. 

Els liberals volien assumir el control de l'escola i 
de l'educació. Quan la lluita entre l'Estat i l'Església era 
més enconada, any 1842, el Govern creà la primera 
Escola Normal de Mestres de Balears i tots els pobles 
foren obligats a enviar-hi alumnes. 

De Capdepera enviaren Antoni Ferrer Pellicer, el fill 
major de Sebastià "Cofeta"; aleshores tenia setze anys. 
Els exàmens generals se celebraren dia 31 d'octubre de 
1844, que foren presidits pel Cap Superior Polític, qui 
premià 18 alumnes amb la qualificació de mestres i 
Antoni Ferrer fou distingit com a mestre de la classe 
superior i altres 1 O alumnes de mestres elementals (4). 

Als conflictes esmentats que influïren en el desen
volupament de l'ensenyança, cal afegir-hi el contenciós 
entre Artà i Capdepera per la qüestió de la independèn
cia municipal. L'any 1845 s'iniciava la Dècada modera
da, amb una nova Constitució que accentuava la cen
tralització política i administrativa de l'Estat. Al poc 
temps començaren els preparatius per a incorporar 
Capdepera al municipi d'Artà i una de les primeres con
seqüències va ser la suspensió d'Antoni Ferrer del 
càrrec de mestre d'instrucció primària de l'escola muni
cipal (21-1 0-1850). En aquells moments hi havia 51 
nins escolaritzats. El seu substitut seria Sebastià 
Sancho d'Artà (5). El 6 de març de 1851 Capdepera 
s'integrava en el municipi d'Artà. 

El 22 de novembre de 1850 Antoni Ferrer sol.lici
tava al Governador Civil un certificat de bona conducta, 
que li fou negat, i aprofitant l'avinentesa el governador li 
confirmaria la destitució (6). 
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Dia 3 de gener de 1854, Antoni Ferrer sol.licitava, 
per enèssima vegada, el pagament de l'anualitat que se 
li devia en el moment de la destitució, així com el cost 
d'alguns objectes que costejà per a l'escola. 

Durant el bienni progressista, 1854-1856, Antoni 
Ferrer recuperà la plaça de mestre de l'escola municipal 
i, per primera vegada, s'obrí una escola per a les nines 
que estava regida per una "mestra" sense títol (7). 
Llavors els nins i les nines rebien una educació diferen
ciada; en el cas de les nines l'ensenyança es reduïa a 
doctrina cristiana, una mica de lletra i les arts de la cos
tura. Les autoritats municipals, encapçalades per 
Sebastià Ferrer "Cofeta", considerarien que la titolació 
acadèmica no era un requisit del tot necessari. 

A partir de 1854, Antoni Ferrer conservaria la 
plaça de mestre local fins al moment de la seva jubila
ció; mentrestant l'escola seguiria passant per moments 
difícils. El 6 de setembre de 1859 el batle contestava a 
una circular del Governador Civil on criticava la mala 
situació de l'hisenda municipal, que no se pagaven els 
sous dels mestres i mancava material a les escoles; el 
batle justificà aquella mala situació econòmica en la 
dependència vergonyosa d'Artà, que no proporcionava 
els doblers necessaris per a complir amb les obliga
cions municipals. El 4 de novembre el batle tornava a 
escriure al Governador Civil per a comunicar-li que no 
es considerava responsable de l'incompliment de la cir
cular publicada al Botlletí oficial nQ 427, sobre la ins
trucció primària, perquè els doblers que havia rebut 
d'Artà eren insuficients (8). 

La Llei d'instrucció pública de 1857 establia l'obli
gatorietat de l'ensenyament primari dels sis als nou 
anys, i es feia responsables del compliment d'aquesta 
obligació els pares o tutors. La gratuïtat absoluta d'a
quest ensenyament es limitava a aquells que no el 
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podien pagar, és a dir, als que demostraven que eren 
pobres de solemnitac. En el cas dels nins el contingut de 
l'ensenyament es reduïa a l'aprenentatge de la lectura i 
l'escriptura, nocions de càlcul i doctrina cristiana. S'im
posà l'ús exclusiu del castellà. El 1837, una circular del 
Govern Superior Polític de le~ Balears ja recordava la 
prohibició d'usar el català als centres instructius i reco
manava castigar els nins que no complien la norma (9). 

La llei d'instrucció pública fou redactada seguint el 
model francès però el que sorprèn és que el material 
didàctic: llibres de lectura, catecisme i mètodes d'apre
nentatge se traduïren del francès. Així el Catecisme 
Històric emprat a l'escola local fou escrit per l'abat 
Claudio Fleury l'any 1683; per tant ens trobam davant 
unes reformes polítiques per a les quals la societat no 
estava preparada. Com deia José Luís López Aran
guren en aquell temps no hi havia un catolicisme liberal, 
és a dir, relativament modern que orientàs a la societat, 
per la qual cosa es produí una ruptura entre la moral 
púf:ollica oficial i la privada; per exemplificar-ho posava el 
cas de la reina Isabel 11 que públicament era una gran 
devota que complia sobradament amb les pràctiques 
religioses però privadament, sobretot en matèria 
sexual, incomplia tot allò que predicava la moral catòli
ca. A ni\·ell més popular la disfunció entre allò que es 
predicava i el que es feia creava escepticisme entre la 
població. 

Antoni Ferrer era d'ideologia republicana, de la 
tendència més moderada, seguidor del gran polític i 
orador Emili Castelar. Com home polític i republicà par
ticipà en les iniciatives i lluites polítiques desenvolupa
des per aquesta tendència política. Així l'any 1853 fou 
un dels fundadors de la . Sociedad de socorros entre 
Profesores de lnstrucción primària (11 ), una organitza-
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ció a mig camí entre els futurs sindicats i les compa
nyies d'assegurança que tenia per finalitat ajudar 
monetàriament i solidaritzar-se amb els professors que 
es quedaven sense feina o passaven per moments difí
cils donades les precàries condicions laborals dels 
mestres d'aquell temps. Cal afegir que Antoni Ferrer no 
tenia necessitat d'ajudes econòmiques ja que gaudia de 
prou patrimoni i podia viure amb les rendes que li feien. 

JOSEP TERRASSA 

Notes 
(1 i 2) Alomar i Canyelles, Antoni I. La llengua catalana a les Balears 
en el segle XIX. Ed. Documenta Balear, març 2000 

(3) Acta 6-1-1838. Arxiu municipal. 

(4) Llabrés Bernal, Joan. Notícies i relacions històriques de Mallorca. 
Sgle XIX. Palma 1962 

(5) Acta 21-10-1850. Arxiu municipal. 

(6) Arxiu Diocesà 

(7) Acta 25-8-1855. Arxiu municipal. 

(8) Notes manuscrites de Sebastià Ferrer 

(9) Sureda Garcia, Bernat. L'educació a les Balears en el segle XIX. 
Ed. Documenta Balear Palma 1998, pag,26 

(1 O) Lopez Aranguren, José L. Moral y sociedad. La moral social 
espanyola en el sigla XIX. Ed Cuadernos para e: dialogo. Madrid 
1974, pag 113. 

(11) Arxiu de la familia Coleta. 



capdepera fa 20 anys ... 

Fa 20 anys, 
deia ... 

gener 1982 

En el número de febrer de 1982, vàrem comptar 
amb la col·laboració del dibuixant Lluís Juncosa, el qual 
ens va il·lustrar la portada i un magnífic article de Miquel 
Flaquer. Pel contrari, en aquell número no publicàrem edi
torial; es veu que no devíem voler opinar de res. 

PES CAP QUE CREMA 
Havíem demanat que Gabriel Balaguer ens donès 

el seu punt de vista respecte de la possible urbanització de 
1 'Agulla, però finalment va declinar la nostra invitació i, 
per tant, també aquesta secció es va quedar òrfena. 

PLAÇA DES SITJAR 
-Sant Antoni quasi ens va apagar els foguerons, 

perquè ens va regalar un bon raig d'aigua. Però la festa 
anava encesa i no va aturar els coets i les bombetes que es 
repartien generosament. 

- Sant Sebastià. Suposam que per més fer, 
I' Associació de Veïnats "Es Faralló" va organitzar un 
"show" a la sala de festes "Bolero", obert a tothom, i es va 
carregar tots els foguerons de Cala Rajada, que no eren 
pocs. 

- Devers 50 persones, entre nins i pares, 
participaren a Alacant, el proppassat dia 6, a la III Trobada 
de Polifonia Juvenil. Volem afegir l'estranyesa que ha 
causat el fet que pares d'alumnes amb una llarga història 
en aquest mi no hagin estat convidats. És una llàstima que 
no hi hagin cabut tots. 

ENTREVISTES 
- Els entrevistats del febrer de 1982 foren dos. 

D'una banda, conversàrem amb Llorenç Tous, qui ens 
contà com li anava la nova vida de vicari d'es Jonquet, a 
ell qui, fins aleshores, pràcticament no havia sortit de la 
Seu: "Ara aprenc a estimar el poble de més avall, la gent 
més pobra i desgraciada. Encara em queda molt per 
aprendre. La primera lliçó és que ells saben estimar". 
D'altra banda, parlàrem amb madò Magdalena Orpi 
Terrassa "Xerubina", amb motiu del seu 104è. aniversari, i 
ens va dir coses com aquesta: "Fam no en vàrem passar, 
però no sobrava res. Es meu borno era conrador i se 
guanyava molt poc. A vegades feien crides per passar per 
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la Sala perquè donaven menjar, però quan hi anàvem tot 
quant mos oferien eren tres unces de farina o una cullerada 
de sucre". 

ESPORTS 
- Tenguérem ocasió de veure unes fotografies de 

I 'stand presentant la Marathon Internacional de 
Windsurfing, a la Fira Nàutica de Düsseldorf. 
Independentment de 1' aspecte estrictament esportiu, 
pensam que s'està fent una bona promoció de la nostra 
zona, que és el que es pretén. 

COL·LABORACIONS 
-Nus en paraules, Antoni Garau 
-L'escola informa, Joan Sanxo 
- Materials per a la nostra història: La relació 

catòlics-protestants, Pep Terrassa 

Xona 

-La tragèdia de les males notes, Gori Mateu 
- Sobre Elias Canetti, F.G.Díaz 
- Pins o femer, Antònia Juan 
- Camps, els meus por bres camps ... , Xoric de son 

- Tot va bé a Cala Rajada, Miquel Flaquer 

A~~T~~'ot~ 
-7)~ .J-'O.tll-# 
- 1-DtcM~ 
-~kP~4 
- 7),e.u,~ 

F~~ f1-cU-~~ T~ 
Sd~~~-~~ 
J-o~ H~~ Uc~-~ T~.t'o.p. 

~ R~ -0/S10 </ ~ c~,22 
Td.: 171 S6S/2lf fAJ.t.: 171 ~1)!301 
.t-~:~@4AI.# 

~- OIS/O</ C-o#~ Uc~, SS 
Td/FAJ.t.171 ~3SOlf1 



col·laboració 

La mirada 
d'unforaster 

Lluís Cerrada Carretera 

VI. L'HABITATGE: Característiques pròpies 
problemàtica. 

Estudiar l'habitatge d'un poble és una de les 
maneres de poder entendre la seva peculiaritat cultural 
per a adaptar-se a l'entorn goegràfic, aprofitant els 
materials més abundants i trobant les solucions més sim
ples al fonamental i universal problema humà de 
l'allotjament. També l'observació del tipus d'habitatge d'un 
poble ens permet captar les diferències socials entre els 
seus membres, quant a la localització, utilització de materials 
nobles, grandària de l'habitacle, mesures de securitat... 
Crec que aquest és un tema de gran importància 
antropològica i social, del qual jo solament pretenc donar
ne una visió particular i, per tant, també parcial. 

A primer cop d'ull, hi ha tres elements de la 
construcció mallorquina que em van cridar l'atenció: el 
marès, I 'ús de la pedra en sec i les persianes. Jo procedeixo 
d'una terra on les construccions senyorials es fan amb 
cantons de pedra picada, com aquí; on les façanes dels 
llocs turístics mostren una pedra desigual ben cimentada, 
també com aquí; i on l'habitatge rural es fa amb pedra 
superposada tot just sense argamassa, o amb pissarra o 
maó: una mescla de fang i palla endurida en eixugar-se al 
sol, sense cap tipus de cocció. Me'n record que quan era 
menut els nins delmeu poblet jugàvem a fer petits maons: 
mesclàvem terra argilosa, aigua i palla; i perquè la mescla 
fos millor, la trepitjàvem per parelles, agafant-nos per les 
espatlles, mirant-nos cara a cara, entre rialles i mirades 
de complicidat que sovint acabaven en una ràpida i furtiva 
besada, seguida de forts aplaudiments i de l'actuació d'una 
altra parella. I tants, i tan bons, en fèiem, de maons, que 
els majors acabaven per emprar-los per a les seves i més 
serioses construccions. Quins temps aquells en què jugàvem 
i alhora assimilàvem antigues formes culturals, tan 
necessàries per a la supervivència! Clar que, possiblement, 
els nous jocs infantils d'ara, tan sofisticats i informatitzats, 
també els seran imprescindibles dins els pròxims cinquanta 
anys. 

Quan vaig arribar a l'illa per primera vegada, ara 
fa disset anys, em van impressionar els nombrosos usos 
d'una pedra sorrenca tan ben tallada, i amb diferents 
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dimensions i grau de duresa: unes peces mostraven una 
superfície totalment llisa i compacta i unes altres foradada, 
con si tinguessin una espècie de corcadura o càries pètria. 
Em varen dir que el marès és molt abundant i , pel seu 
fàcil tractament, molt utilitzat en tot tipus de construccions. 
He vist parets interiors fetes de marès - a vegades sense 
recobrir-, blocs de marès a les façanes, com a separació 
de patis i horts, com marges a la pagesia, etc. Però la 
cosa que més m'ha cridat l'atenció va ésser l'extracció 
del marès i la seva utilització a les voltes. 

Vaig conèixer una maressera, en una de les nostres 
excursions històricoculturals pels voltants del municipi, crec 
que era la de Son Jaume] I. Vaig demanar quina va ésser la 
tècnica antiga de l'extracció del marès, doncs que em 
sorprendia l'amplària, fondària i perfecció del tallat de la 
roca; pareixia com si un gran gegant pretalaiòtic, amb una 
gran serra transgalàctica, hagués llescat la closca de la 
terra per a construir-se el seu habitatge. Em varen dir que 
la realitat va ésser més simple i també més dura: tot es 
feia amb eines rudimentàries i amb molta força i habilitat. 
Amb escodres, tallants, tascons, pics i serres amb bast 
tallaven el marès i el preparaven en cantons de diferents 
mides. Avui les màquines ho fan tot i més aviat, però sense 
la càrrega d'humanitat amagada dins l'esforç i mestria 
dels antics picapedrers . D'altra banda, tenc la sort de viure 
en una casa vella feta sobre unes voltes de marès. M'han 
dit que antigament les voltes de les nostres cases servien 
de païssa, a més a més d'aïllar la casa de la humitat del 
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sòl. Ara és el lloc de la casa més fresc a l'estiu i més 
calent a l'hivern. Però el que més m'impressiona de les 
voltes és la perfecció dels encreuaments, de les arestes, 
de l'encaix de les peçes. Quan les contemplo, admiro la 
feina ben feta dels antics gabellins, la perfecta conjunció 
d'utilitat, de sentit pràctic i de capacitat artística. Ara tot 
es resol amb pilars i bigues de formigó i amb bigades 
prefabricades. L'important és fer via sense més 
consideracions estètiques. L'antic refrany castellà "el tiem
po es oro" s'està interpretant com fer les més coses 
possibles en menys temps.La segona cosa impactant per a 
qui arriba a aquesta illa per primera vegada és el treball de 
la pedra en sec. En un primer moment admires els 
nombrosos marges que enrevolten els conreus, els figuerals, 
els ametlers ... que acompanyen els camins i les estretes 
carreteres de la pagesia; les parets que formen les terrasses 
a la Tramuntana per aprofitar els terrenys amb pendent i 
evitar l'arrossegament de les terres en cas de pluges 
intenses; les petites construcions rurals com les barraques 
de roter, de carro, d'establidor, els forns de pa construïts 
en sec ... I moltes vegades, aquestes abundants 
construccions rurals de fa uns anys, comparteixen la 
mateixa tècnica i el mateix lloc que els antines jaciments 
talaiòtics que envolten. Tot és el resultat de l'esforç humà 
davant un medi advers i unes condicions difícils que feien 
necessari un treball constant i molt d'ingeni per sobreviure. 
Que et trobes moltes pedres en conrear la teva petita 
parcel·la? Idò començes per fer clapers i després la 
tancaràs amb parets i et faràs els petits habitatges i les 
construccions auxiliars necessàries. A més a més, els 
tancaments amb paret seca protegeixen els conreus dels 
embats del vent, fan de tallafocs naturals i de valuós hàbitat 
d'animals i plantes: caragols, insectes i aràcnides de tot 
tipus, sargantanes, amfibis com el calàpet, dragons, serps, 
conills ... He llegit que el mostel, present a Mallorca i Me
norca, a Sardenya és anomenat com "sa donna di muri", i 
també he sentit que alguns exemplars de ferreret s'han 
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trobat en un abeurador cobert de pedra en sec, quan fins 
aleshores aquesta espècie endèmica solament es trobava 
als torrents més encaixats de la serra de la Tramuntana. 
Per tot això, crec que és molt important mantenir aquesta 
forma de constuir que identifica tant la tradició cultural de 
nostre poble. Sé que el treball de la pedra en sec forma 
parte de l'ensenyament de Formació Professional i que 
aquesta feina és molt estimada a les noves construccions, 
però també he vist com la paret seca és substituïda per 
cantons de marès, per blocs prefabricats de ciment, per 
reixat de filferro, i també per parets de pedra, però amb 
argamassa o ciment entre les juntes, amb la qual cosa tot 
surt més ràpid i econòmic, però no es compleixen totes les 
condicions estètiques, ecològiques i biològiques de la tradi
cional feina de la pedra en sec. 
I pel que fa a les persianes, he de dir que, per a mi, és un 
altre element característic de 1 'habitatge mallorquí. Abans 
d'arribar a aquesta illa jo coneixia aquest sistema de làmines 
de fusta pel qual s'assegura la ventilació d'aire i s'evita 
l'entrada directa del sol i d'ullades indiscretes; però sempre 
s'utilitzava a les finestres, mai com porta principal de la 
casa. Me'n record del meu padrí matern, que vivia a Ma
drid, en un pis antic amb balcons al carrer de Fuencarral. 
Aquests balcons tenien vidrieres i una mena de persianes 
plegables i articulables que podien obrir-se horitzontalment 
i tancar-se del tot; això ja va ésser per a mi un gran 
descobriment, doncs al meu petit poble de Guadalajara 
només hi havia persianes de fusta que s'enrotllaven i 
s'estenien amb una simple corda. Tanmateix, les portes 
eren sòlides i grosses i amb el pas del temps acabarien 
essent blindades i amb panys cada vegada més sofisticats. 
Fins fa quatre anys, la meva experiència del tancament de 
la casa era aquesta, basada en un sentit desmesurat de la 
propietat i en una desconfiança de principi dels altres; tantes 
mesures de securetat i tant de blindatge que quan 
t'oblidaves les claus dedins no hi havia altra solució que 
cridar als bombers o a un hàbil serraller. Però aquesta 
experiència meva va sofrir un gran canvi quan vaig arribar 
a Mallorca i vaig veure unes febles persianes com a portes 
principals, amb un pany de clau massa simple. Vaig pensar 
que em trobava a un món de germanor, sense el problema 
de l'apropiació indeguda d'allò que és aliè. Sense arribar a 
tant, és cert que ací, almenys al nostre poble, aquestes 
portes són suficients com tancament i les ideals per a deixar 
passar un petit oreig tan necessari a l'estiu. Cert que aquest 
tipus de portes no és l'únic; també existeixen portes 
massises, de fusta antiga, i portes !'llodernes amb les últimes 
mesures de securetat, però les persianes de fusta es 
mantenen, encara que darrerament són substituïdes per 
altres d'alumini, de més fàcil manteniment - es netegen 
millor i no s'inflen amb la humitat- però menys pròpies de 
la nostra cultura i fetes i amb menys calor humà i artesà 
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PREMI CAP VERMELL 2001 
El Teatre Municipal es va revelar com un 

espai idoni per al lliurement del 11 Premi Cap 
Vermell 2001. L'acte del passat dia 2, comptà 
amb una nombrosa assistència i es va desenvo Iu par 
en un clima de sobrietat i de legítima satisfacció, 
tant dels organitzadors com dels guardonats. 

Després d'una breu salutació, es va passar 
un muntatge audiovisual, en què es recollia la 
trajectòria del Grup d'Acció Social, que, com 
sabeu, ha estat el destinatari del nostre premi. 
BertaLiesegang, membre del nostrecol·lectiu, va 
llegir la justificació del premi concedit i, tot seguit, 
fou el batle, Joan Pascual, qui vasaludari encora~ar 
a uns i altres. 

En nom de l'Associació Cultural Cap 
Vermell, el presidentJosep Terrassa va lliurar el 
guardó que, en nom del grup d'Acció Social, 
recollí Felipe Dengra, el qual el va agrair en un 
breu parlament. 

La Coral Gabellina, finalment, hi posà un 
brillanttancadormusical, sota la direcció acciden
taldeJoanaColom,permalaltiad'ElionorGómez. 

I després, una copa de cava i una bocinada 
-delícia pura sorgida de les cuines dels amics i 
col·laboradors de la revista (moltes gràcies!)- i, 
sobre tot, un moment per a compartir il·lusions i 
projectes. Projectes com el del Premi Cap Vermell 
2002 que, ara mateix, posam en marxa. 

El grup d'Acció Social recull el premi Cap Vermell 2001. 

Intervenció de la coral gabellina, dirigida per na Joana Colom 
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LLIURAMENT DEL PREMI "CAP VERMELL" 2001 
AL 

GRUP D'ACCIÓ SOCIAL DE CAPDEPERA I CALA RAJADA 

Ara fa un any, amb motiu de la institució del 
PREMI "CAP VERMELL" i del seu lliurament a Joan 
Rai, explicàrem els motius d'aquesta empresa i en 
justificàrem la concessió a una persona tan significativa 
per a tots els qui hem estat vinculats, al llarg de vint-i-un 
anys, a la revista, primer, i a I' Associació Cultural del 
mateix nom, ara mateix. 

Potser, convé abundar en els motius d'aquest 
premi, a partir de la constatació d'una necessitat col·lectiva: 
la necessitat que tenim, com a poble, com tots els pobles 
i totes les comunitats, de reconèixer-nos en aquelles per
sones i en aquells grups que representen els valors més 
dignes i més nobles; necessitam emmirallar-nos en aquells 
que dignifiquen i ennobleixen la nostra 
convivència, i necessitam fer-ho com a teràpia 
i estímul per a enlairar-nos per sobre de les 
pròpies limitacions, mesquineses i egoismes 
humans. D'altra banda, és just que els gabellins, 
sense xovinismes estèrils, però, també, sense 
cap complex d ' inferioritat, manifestem 
públicament els nostres mèrits i els nostres 
cabals humans, especialment aquells que toquen 
a la nostra condició de poble acollidor i obert, 
de poble en trànsit cap a un model de societat 
més equitativa i solidària. 

Aquests són els aspectes en què vol 
incidir el PREMI "CAP VERMELL". La 
nostra Associació Cultural, en tal sentit, vol 
constituir-se en corretja de transmissió entre la 
societat gabellina i aquells dels seus membres 
que de l'altruisme i del treball desinteressat 
n'han fet un model de vida. Ens repetim fins a 
l'assaciament que aquests són temps d'individualisme 
ferotge, de lluita aferrissada pel poder, de justificació de 
I 'èxit a qualsevol preu, però no hi ha cap realitat que sigui 
uniforme. Tampoc en el nostre cas. Aquí, com pertot arreu, 
afortunadament hi ha persones que ofereixen el millor 
d'elles mateixes, les seves millors capacitats, a fer més 
agradable la vida dels altres. I això s ' ha de dir. 

He dit que volem ser corretja de transmissió i, 
potser, aquesta és una pretensió que algú pot qualificar 
d'excessivament pretensiosa. Potser ho sigui. En tot cas, 
des de la nostra humilitat i modèstia, sense voler sentar 
càtedra ni dogmatitzar en cap sentit, i amb la seguretat 
que la nostra decisió, quant a la designació de candidats 
al PREMI "CAP VERMELL", sempre serà opinable, 

volem dir que, a través dels nostres lectors, sempre 
escoltarem el batec d'aquest poble i els seus sentiments, 
de manera que el guardó vagi a parar a unes mans dignes, 
a unes mans que encarnin les virtuts que pretenem posar 
en relleu. Triar no és fàcil, i pel que fa al lliurament del 
nostre guardó ho és encara menys, precisament perquè, 
per sort, en aquest poble n'hi més que no ens pensam de 
persones que dediquen una pm1 de la seva vida als demés, 
sense cap altra recompensa que l'íntima satisfacció d'haver 
complit un deure autoimposat. 

El PREMI "CAP VERMELL" 2001, com sabeu, 
hem decidit atorgar-lo al GRUP D'ACCIÓ SOCIAL DE 
CAPDEPERA I CALA RAJADA. Enguany farà 23 anys 

de la creació d'aquest col·lectiu, i aquest sol fet ja diu molt 
a favor seu. Aquest caramull d'anys de feina callada -
anònima, la majoria de les vegades - són sinòmim de 
constància, d'entrega, de paciència, de fortalesa, de 
coratge ... Però, a més, aquests han estat un caramull d'anys 
dedicats precisament als més desvalguts de la societat, als 
més necessitats, als més freturosos d'ajuda material i es
piritual. El GRUP D'ACCIÓ SOCIAL ha ballat d'aferrat 
amb la cara més obscura de la realitat que ens envolta, 
una cara que, sovint, o bé ens pensam que no existeix o bé 
no la volem veure. Aquest grup, alguns membres del qual 
hi són des del primer dia, alguns s'hi han anat incorporant 
al llarg del temps i uns altres, per distintes raons, sen 'han 
despenjat, es va posar a caminar quan les institucions, 
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locals i autonòmiques, no havien endegat encara cap tipus 
de servei d'assistència social. Avui, afortunadament, les 
coses han canviat per a millor, però el GRUP D'ACCIÓ 
SOCIAL, tot i que molts dels problemes que va haver de 
resoldre en el passat han estat assumits per 1 'Administració, 
continua treballant i volem creure que ho fa amb aquell 
mateix esperit fundacional, d'ajudar a canvi de res. Avui, 
la col·laboració amb 1 'Ajuntament, a través dels seus serveis 
socials, és major que mai, i, al costat d'altres entitats, i 
grups, com les associacions de persones majors, 
constitueixen la 
Fundació 
Assistencial de 
Capdepera i Cala 
Rajada, el capital ini
cial de la qual el va 
aportar precisament 
el GRUP 
D'ACCIÓ SO-
CIAL. 

Alguns dels 
camps en què el 
Grup ha lliurat els 
seus millors i majors 
esforços, a banda 
del dia a dia i de 
l'ajuda a persones 
concretes, són el 
centre d'acollida de 
transeünts, que durant molts d'anys va funcionar molt bé i 
que es va haver de tancar gairebé per raons de seguretat; 
la campanya pro una residència per a la gent gran; la creació 
d'un centre de dia que, pel que sembla, serà una realitat 
imminent; i, ara mateix, la col·laboració en la creació i 
manteniment de l'associació Deixalles-Llevant o de la 
botiga Filosa. 

Una de les característiques del Grup - és a dir, de 
les persones que l'integren -és la de la discreció. No es 
cansen de dir que romanen oberts a tot i a tots, que qualsevol 

r----T.E.G. S.L. 
(TECNOLOGIES ELÈCTRIQUES GABAUINES) 

100 '4 GABAlLINS 

INSTAL.LACIONS I REPARACIONS 
ELÈCTRIQUES 

CI. L'Agulla, 14- Tel. i Fax: 56 39 27- CALA RATJADA 

OFICINA I TALLER: 

CI. Ferrers (Polfgon Capdepera)- Tel. i Fax : 56 42 53 
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incorporació serà ben rebuda i que tota ajuda vendrà coin 
caiguda del cel, però la seva actuació es distingeix pel fet 
que la mà esquerra no sàpiga què ha fet la mà dreta. Ajudar 
sense esperar res a canvi, com deia abans, ni el 
reconeixement a la seva tasca. I per això mateix, la notícia 
de la concessió del PREMI "CAP VERMELL", que varen 
acceptar amb il·lusió i gratitud, els ha causat el problema 
d'haver d'assumir, ni que sigui per uns moments, un 
protagonisme que no sols no han cercat sinó que els ve 
molt ample. Amb tot, no podem estar d'esmentar els actuals 

--- ----,...----.,..,....,.....- components del Grup. 
Ells són: Margalida 
Morey, Felipe Dengra, 
Gabriel Flaquer, Gabriel 
Flaquer, Maria del 
Carme Fuster, Bettina 
Caravaglia, Juanita 
Terrassa, Maria Melis, 
Ascensión García, 
Maria Terrassa, Joan 
Trobat, Joan Simonet i 
Marisol Camps. 

Amics, creient 
complir un acte 
d'estricta justícia i de 
reconeixement a una 
dura, abnegada, llarga, 
esgotadora i imprescin
dible tasca, 

desenvolupada al llarg de més de vint anys, en nom de la 
nostra Associació Cultural, dels nostres lectors, amics i 
simpatitzants, em sent molt honrada i molt satisfeta de po
der donar les gràcies a tots els membres GRUP D'ACCIÓ 
SOCIAL DE CAPDEPERA I CALA RAJADA, presents 
i passats, per tot quant han fet i per tot quant esperam que 
faran en el futur. 

Moltes, moltes gràcies. I enhorabona. 

Associació Cultural Cap Vermell 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresarials 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 45 51 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax564551 
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TurisiDe per vomitar 
Tenc un amic que els caps de setmana dels darrers quinze anys ha dormit fatal i s'ha aixecat pitjor. Tot i 

que el seu era un carrer asfaltat, un any, a un racó, hi va néixer una tomatiguera. Algú l'havia sembrada 
involuntàriament, amb la boca. Els seus veïns érem nosaltres: una gernació d'adolescents descerebrats a la recerca 
d'una trompa enmig d'una descàrrega de Seguridad Social, Rocky Sharpe and the replays, Montenegro, Sopa de 
Cabra, Kortatu, Gipsy Kings, La polla records, Ossifar ... a més decibels dels que pot suportar un humà. I això que 
encara no havia arribat la música màquina! Un dia, aquell pub va deixar d'estar de moda i les nits pel meu amic es 
van fer un poc més suportables. Ara al poble parlen d'obrir un nou local de marxa, però al meu amic li quedarà 
enfora. Si el pub té èxit, els que veuran el seu carrer tapissat de vòmits, crits i pixum seran uns altres. Però a Ma
llorca, sobretot a la costa, hi ha persones a les quals no els queda ni l'esperança de la incertesa. Saben que el seu 
destí durant cinc mesos és el de patir renou, massa renou, i excrecions diverses. Aquells que s'ho poden permetre, 
durant la temporada turística marxen a una segona residència lluny de bars, hotels i discoteques. «L'alemany ve a 
Mallorca a beure cervesa a l'aire lliure i ha de poder fer renou; i si no en fa, ja el farem noltros per ell». A l'abric 
d'aquesta premisaa han crescut les grans superfícies del litre de cubata a 900 pessetes. Mallorca és un Carrefour 
d'agafar castanyes i les seves platges balnearis per a la ressaca i per plantar coses amb la boca. Cada pic més. 

Pobres guiri s, què han de fer? anar a dormir prest? Per favor, ells no han vengut a Mallorca per inflar-se de 
somnífers com fan tants mallorquins cada nit i tampoc no tenen una segona residència on puguin fugir dels concerts 
dels hotels; els karaokes dels bier garten; els cors d' adolescents brindant amb litrones; els bum, bum, bum que 
regala la discoteca a les cases, pisos i hotels del costat... «Va, Gunter, no t'enfadis, si no podem dormir baixam i 
feim una cervesa. Que estam de vacances, homo! Posa't tranquil. Ja dormirem en tornar a Alemanya. I l'any que 
ve anam de viatge a una altra banda on no facin tant de renou i ja està». «I això que deien que aquesta era l'illa de 
la calma». «Això era abans, Gunter, fa molt de temps. Quan veníem amb els nostros pares». M'imagín la conversa 
a les 12 de la nit, dins una habitació de l'hotel que hi ha davant ca nostra. En Gunter i na Silke faran bé a no tornar. 

Enguany obrin un nou Bier Garten ben davant (i no és el primer). Ja hi estan fent obres tot i que no tenen 
permís d'obertura (tampoc no el necessiten). I encara hi ha qui predica que s'està treballant per aconseguir un 
turisme de qualitat? Mentre un mallorquí no pugui viure en un lloc turístic amb un mínim de qualitat de vida, aquest 
turisme no el tornarem a tenir. I ara, donau-li la culpa a l'ecotaxa, imbècils. 

Miquel Piris. Periodista. 
mpiris@mallorcaweb.net .......................................... ti'•' íít§i cg:o .... 

Resulta que la platja de l'Agulla és la més 
saturada de les Illes Balears, segons el nombre de 
visitants per metre quadrat que rep cada dia. A 
partir d'aquí no ens ha de venir gens de nou que 
també sigui una de les que pateixen una 
degradació més accelerada, amb un sistema 
dunar totalment alterat. 

Davant evidències com aquesta, les 
distintes administracions i el sector turístic miren 
ploure, si no és que diuen que som pocs. 

Que s'aparqui a qualsevol lloc, que els 
"domingueros" ho envaeixin tot, que s'hi faci 
motocross i autocross, que la tresquin tots els 
cavalls del poble, que la gent obri nous camis a 
tot arreu, que es convertesqui en un femer... idò 
res! Ara per ara, l'únic que es qüestiona és que la 
gent del poble hi pugui anar a fer una paella o 
que s'hi celebri el Roc-Xop. 

Installacions 

L " tlla ~L. 

Pep Terrasa 
CI Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 
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Gabellins 
1 

fora poble 
- El passat 26 de gener, el grup de teatre "Es 

Mussol" va dur el seu muntatge "Fugaç" al Teatre d'Artà, 
que va presentar una bona entrada, i on es va obtenir un 
notable èxit artístic. Properament, aquesta mateixa 
representació es durà a Manacor i a Vilafranca. Us 
n'informarem. 

- L'atleta local Claudia Troppa, encara juve
nil, va ser la guanyadora de la prova de velocitat (60 
m.) en els XX Campionats de les Illes Balears absoluts 
d'hivern, que es varen disputar a Palma el passat 2 de 
febre¡: La seva marca: 7.99 (7.81 a semifinals), 

-La gran favorita, Melina Sagrera, no pogué fer-se 
amb el triomf en el Campionat de Balears de cros, celebrat 
a Calvià el passat dia 1 O. Va haver de conformar-se amb 
el segon lloc, per darrere Fina Hisado, però s'ha de dir que 
na Melina acudí a aquesta cita amb les facultats físiques 
demancades. 

- En un acte que va tenir lloc a Artà el passat 
dia 14, el gabellí Bartomeu Melis, enginyer tècnic en 
explotacions agràries, fou presentat per la Consellera 
de Medi Ambient, lvfargalida Rosselló, com a nou 
gerent del Consorci de les .finques públiques d'Albm·ca, 
es Verger i s 'Alqueria Vella. No oblidem que aquestes 
són les .finques que constitueixen l'eix del parc natural 
de Llevant. Li desirjam molt d'encert en la seva gestió. 

Articles de menatge 
Lifeim la seva pintura, en 

qualsevol color, en cinc minuts 

carrer sa Serreta, 12 
07590 Cala Rajada 

telèfons. 971.818.945 
971.819.209 
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-Diumenge, dia 3 de febre1: un grapat de 
gabellins, amants de caminar per la muntanya, es 
decidiren anar a recórrer el camí desde l'embassament 
de Cúber .fïns a Sólle1: per l'Ofi·e i el barranc de 
Biniaraix. El temps acompanyà l'eixida i realitzaren 
l'itinerari sense cap entrebanc, gaudint dels 
meravellosos paisatges que encara ofereix la vall de 
Sóller. 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
c:arrerelionorservera,37 tot un clàssic 

s'argenteria 
carrerl'agulla, 86 disseny jove 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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Entrevista a Vicenç Nadal, 
president de la Coral s 'Alzinar 

La fefsta del 20è. 
aniversari i I' exposició 
commemorativa de la Coral foren 
un èxit ... 

- Crec que sí. La festa la fa 
la gent, com més n'hi ha, més festa 
hi ha, i en aquest cas va ser així. 
El concert va ser un èxit, tant des 
del punt de vista de la participació 
coral, amb nombrosos excantaires 
presents, així com la Banda Músi
ca que hi col·laborà, com pel que 
fa a l'assistència de públic. 
Particularment, n'estic molt content. 
L'exposició també va anar bé, no 
sé la quantitat de gent que visita 
habitualment les exposicions, però 
en el nostre cas va ser molt 
concorreguda, especialement el dia 
de la inauguració i el cap de setmana de la clausu
ra. És evident que l'interès que va despertar va 
atènyer especialment als mateixos cantaires, els 
actuals i els qui estan en "excedència", i a les per
sones més properes. 

- Com resumiries aquests vint anys de la 
Coral? 

- Aquests vint anys signifiquen que estam 
consolidats com a agrupació i que han estat uns anys 

ben emprats. Hem fet feina de 
la mà de la nostra directora, 
n'Elionor, qui ens ha donat 
canya a voler, hem estat en 
evolució permanent i hem anat 
incorporant nou repertori de 
manera constant i 
augmentant-ne el nivell. Des 
dels començaments, en què 
aquest repertori era mínim, 

l . • 

Vicenç Nadal, president de la Coral amb na Elionor, la directora 

fins avui, són innombrables els temes i autors que hem 
interpretat, abastant tots els estils i gèneres, com músi
ca renaixentista, barroca, de sarsuela, d'òpera, música 
contemporània i moderna, música popular. .. des de 
Rossini, Verdi o Mozart fins als Beatles. 

- Quins fets puntuals destacaries, com a més 
rellevants, d'aquesta trajectòria? 

- El primer, el nostre debut a Alacant: crec que 
és un fet ben curiós, debutar a fora poble, inclús fora 
de Mallorca. Record també, com a molt important, un 
concert a l 'Auditòrium, conjuntament amb la coral de 
Porreres i amb l'Orquestra Simfònica de les Balears, 
dirigits per Joan Company. Vull citar, també, el fet que 
el mestre Rafel Nadal pensàs en nosaltres per a actuar 
a les representacions de La Passió, a Manacor, amb 
l'orquestra Camerata de Llevant, o els concerts amb 
aquesta mateixa orquestra, a les coves dels Hams. Un 
altre esdeveniment que ens va omplir de satisfacció va 
ser. la nostra participació a les Serenates d'Estiu, de 



conversa 

Joventuts Musicals. I evidentment, totes i cadascuna 
de les col·laboracions amb el Centre Cultural Banda 
de Música de Capdepera. 

- Parla'ns de la directora i dels teus companys, 
de la renovació del grup ... 

- Crec que la nostra directora es mereix un 
comentari especial, per la força, la decisió i les ganes 
que té de fer música. Si no fos per ella, hauríem deixat 
de fer moltes coses i per ventura ni tan sols existiria la 
Coral. N'Elionor desprèn energia i ens la contagia. 
És una persona molt activa i sempre amb ganes 
d 'aprendre coses noves, de provar nous estils i de 
mantenir viu l'esperit de la Coral. Quant als companys, 
sempre hem col-laborat en tot i per tot i ens hem fet 
costat, i quan les coses s 'han hagut de discutir - a 

Inauguració de l'exposició de la Coral s'Alzinar a Ca 'n Creu d'Inca 
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vegades amb energia - sempre hem tirat pel camí de la 
majoria, fent les coses tan bé com hem sabut. Pens 
que formam un grup magnífic, i no ja a nivell musical, 
sinó com a persones. I, pel que hem demanau de la 
renovació, aquesta, per força, s 'ha de produir d'una 
manera permanent i gradual, sense daltabaixos. En 
aquest sentit, com sempre que tinc ocasió de fer-ho, 
vull encoratjar tots els qui tinguin cantera a passar 
per can Rata, on assajam, els dimarts i els divendres, 
que seran ben rebuts. 

- No heu pensat de gravar algun disc? 

- Sí que ho hem fet, però es difícil posar 
d'acord tanta gent, per a uns dies i unes hores 
determinats. És complicat, però segur que, si no hi ha 
res de nou, qualque dia ho haurem de fer. A tots ens 
agradaria. 

- Alguna cosa 
més? 

- Per acabar, 
vull donar les 
gràcies a aquest 
gran grup de gent 
que sempre ens ha 
fet costat, assistint a 
gairebé totes les 
nostres actuacions i 
animant-nos sempre 
a tirar endavant. 
Aquest públic és el 
que ens ha donat 
coratge i, de 
qualque manera, és 
el que ja que 
paguem passejar el 
nom de Capdepera 
arreu de Mallorca, 
ben orgullosos. 
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SERVEI O'ASESSORAMENT 
LINGúfSTIC 

Emprem •uros en català 

Quan ja som ben de ple dins el nou any, el 
començament del qual s'ha caracteritzat per l'entrada 
d'una nova moneda, 1' euro, m'agradaria parlar d'una sèrie 
d'aspectes sobre aquesta moneda. 

El seu nom en català és euro a tota la comunitat 
europea -i es pronuncia en «e» tancada, com la paraula 
«també»- i es pot abreujar EUR. 

Es tracta d'una moneda decimal, per la qual cosa 
tenim euros i cèntims. Quan volem dir que una cosa té un 
preu exacte, sense afegir-hi cèntims, p. ex, val dos euros, 
deim que té un preu ARRODONIT. En català 
ARRODONIM preus, no els REDONDEJAM Les for
mes «redondejar» i «redondeo» serien barbarismes, i 
s'haurien de substituir per «arrodonim i «arrodoniment». 
També, aquest nou sistema ens obliga, per exemple, que a 
1 'hora d'expressar quantitats numèriques haguem de tenir 
en compte la regla del D-U-C (Desena-Unitat-Centena): 

Entre desenes i unitats (D-U: p.ex. 61, seixanta
un) i entre unitats i centenes (U-C: p.ex.300, tres-cents) 
s'han de posar guions. Així, 364' 67 euros s'escriuria tres
cents seixanta-quatre i seixanta-set euros. 

Ara, doncs, amb aquestes petites recomanacions 
ja us podeu animar a escriure xecs bancaris en català, per 
la qual cosa us oferim el següent model: 

«Pagueu, per aquest xec, al portador Euros 
quaranta-set i vint-i-cinc cèntims». 

Si voleu saber alguna cosa més sobre l'euro i 
la seva escriptura en català podeu consultar la següent 
adreça: http://cultura.gencat. eslllengcatleuro 

Nous vocabularis i diccionaris 

Entre d'altres, al Servei d'Assessorament Lingüístic 
hi trobareu vocabularis específics d'oficis, de materials, 
etc. En definitiva, terminologia específica que molts de 
vosaltres emprau i necessitau a la vostra feina i que deis en 
castellà o altres llengües perquè moltes vegades desconeixeu 
com es diu un mot en català. A grans trets, us farem una 

relació, per temes, dels diccionaris i vocabularis de què 
disposam al SAL i que podeu venir a consultar. Si no, també 
us podem indicar on els podeu comprar o com aconseguir
los. La qüestió, acostar el català al món laboral. Disposam 
de vocabularis: d'hoteleria (de restauració, alimentació i 
begudes), de comerç, d'esports, de ciències de la salut, de 
joieria, de construcció, de nàutica i submarinisme, de 
perruqueria i bellesa, dels oficis d'art, d'internet, d'economia 
i relacions laborals, de la neu, etc. Sens dubte, però, avui us 
volem fer cinc cèntims de dos en concret que, per a un 
municipi turístic com el nostre, poden ser de gran interès: 

un Lèxic i bibliografia per a 1' activitat immobiliària. 
Terminologia, del Departament de Cultura de la 
Generalitat de Catalunya, Barcelona 2000, que 
pensam que a un municipi turístic com el nostre 
pot ésser de gran interès. 

un Diccionari d'hoteleria i turisme, elaborat pel 
TERMCAT i patrocinat conjuntament per la 
Generalitat de Catalunya, el Govern d'Andorra i 
el Govern de les Illes Balears, que és recent i es 
presentà a Palma el passat 14 de febrer. 

Consultau-nos!! 

M. Àngela Melis 
Servei d'Assessorament Lingüístic 

salcapdepera@terra.es 

PREMI CAP VERMELL 2002 
El meu vot és per a la persona/grup/entitat 
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' PLANY DE REQUIEM 

Ens has deixat, Colau. 
Ens has deixat. 
I un plant de dol ha enfosquit l'aubada. 
Sí, Colau, ens has deixat i, amb l'acorada de 

1' angoixa trepenant-me el pit, el pensament, per a 
alliberar-se del dolor, ba pres volada cap a contrades més 
plaïbles d'un ahir llunyà. 

Érem joves, molt joves. 
Érem nins. 
Érem nins d'uns temps difícils, d'escasseses, de 

pnúries, d'estretors i, sobretot, de fretures. 
Perquè no teníem res ho freturàvem tot. 
Recordo aquell matí que, des de I 'habitació de ca 

la padrina, on dormíem els meus cosins i jo, sentírem 
l'esclafit d'un tret dins l'ametlerar de son Magdalè. 

Ens posàrem a l'aguait: uns homes vestits de blau, 
fusell en mà, corríem entre els ametlers. 

Més tard, un veí contava la feta al padrí: Aquest 
matí han caçat en Patró. 

Aquell Patró era el teu pare. 
Pera una mena de simbiosi d'amics-parents entre 

els teus pares i els meus padrins, aquella nit vengueres a 
jeure amb nosaltres. 

I fórem quatre a fer-nos, des de la nostra 
ignorància i feblesa, preguntes sobre la bogeria que fou 
aquella maleïda guerra. 

I així et vaig conèixer. 
Així ens coneguérem. 
Així començàrem una amistat que, malgrat al llarg 

de la vida no hàgim tengut molta convivència, I 'hem dui ta 
estojada al punt més noble dels nostres sentiments. 

Com una garantia. 
Com una penyora d'un valor compartit. 
I ara ja, quan amb els anys tenim necessitat 

d'apaivagar les nostres angoixes, de fer balanç, sempre 
tornam a la infantesa. 

lla meva infantesa està plena dels meus cosins i 
de tu. Formares part del nostre cercle familiar, del grup 
d'amics, de nins que jugàvem a ser homes, que anàvem 
descobrint, a poc a poc, perquè aleshores tot era silenci i 
misteri, com n'és d'intrincada la vida quan manquen la 
llibertat i la comunicació. Compartir la vida és molt bo de 
dir, però, a vegades, és mal de fer. I aquell camí de jocs, 
berenades, sestes, preguntes i descobertes compartides, el 
férem junts per les contrades de son Magdalè i es Regueró. 

Per tot això, que ningú s'estrany si ha vist que se 
m'humitejaven els ulls quan davant mi es parlava del perill 
que corria la teva vida, perquè el neguit em repicava els 
polsos, com dues esquelles. 

I al matí, en assabentar-me de la teva mot1, ha 
estat com un cop als buits, que m'ha trencat l'alenada. I 
he plorat. 

Sí, he plorat. 
He plorat per tu, per mi, per la vida i per la mort, i 

per aquells temps que, malgrat tot, foren delitosos. 
Ens has deixat, Colau. 
Avui. 
Ens has deixat avui, un dia de febrer, esplendorós 

de llum i de bonança, quan els ametlers han esclafit de 
blancors i tot l'aire s'omple de la seva flaire. 

Un dia en què la saba puja de la terra a les branques 
en un concert generós d'existència, de vida. 

I tu 1 'has perduda. 
Irremissiblement. 
S'ha aturat el rellotge de les teves hores. 
Tots els rellotges. 
S'han acabat les petjades que feien camí. 
Totes les petjades. 
El darrer batec ha emmudit els polsos. 
Tots els polsos. 
El silenci s'ha omplert de silencis. 
De tots els silencis. 
I allà dalt, per les contrades dels estels, hi ha un 

concert de llumades entonant les benaurances. 
Totes les benaurances. 
I t'imagino, vull imaginar-te, més enllà de la vida, a 

la immensa planícia d'un sementer d'eternitat. 
Vull imaginar-te muntant un tractor de potent ci

lindrada traient el goret de les contrades estelars. 
Vull imaginar-te obrint solcs entre els núvols per a 

sembrar-hi les llavors miraculoses de la pau. 
I que la collita et sigui generosa. 
Una abraçada. 

JOAN RAI 



la darrera 

Un per aquesta foto 

La finalitat del nostre patrimoni etnològic, ja ho veis, és convertir-se en 

un femer. Si anau a fer un tomb pel coll de Marina podreu veure aquest forn 

ple de brutor, i no és l'únic. El mateix passa en el forns de calç i a qualsevol 

altre indret. I la pregunta que ens feim és aquesta: Estam inevitablement 

condemnats a haver de patir l'atemptat quotidià de la invicilitat? 
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